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Záfií-¤íjen 2001 - Arnika vznikla

na konci záfií 2001, kdyÏ ode‰la ãást
lidí z Dûtí Zemû z dÛvodu jin˘ch
pfiedstav o budoucím v˘voji a smûfio-
vání. Pro novou organizaci jsme z více
neÏ 140  „brainstormingov˘ch“ návr-
hÛ vybrali jméno ARNIKA, vzbuzují-
cí asociace ekologické (nika) a léãivé,
snadno zapamatovatelné a vyslovitel-
né, pouÏitelné mezinárodnû, kladnû
posouzené numerologicky a vÛbec
v‰eobecnû pfiíjemné.

Listopad 2001 - Uskuteãnila se 
1. Valná hromada sdruÏení Arnika,
kde roz‰ífiily fiady na‰ich ãlenÛ Sestry
Steinovy. Zprovoznili jsme webové
stránky (www.arnika.org) a byly zvole-
ny 2 prioritní kampanû Arniky na
následující období – Za záchranu fieky
Labe a Budoucnost bez jedÛ.  Pfiedse-
dou Arniky se stal Ing. Vlastimil Kar-
lík. Uspofiádali jsme Pochod za ãistou
Zemi, vzduch a vodu.

Prosinec 2001 - Obû prioritní
kampanû Arniky byly velice Ïivé -
pofiádali jsme v Praze mezinárodní
semináfi o ochranû pfiírody, pfiedali
jsme informace o ochranû dolního
Labe ve formû vánoãního dárku Vládû
a Parlamentu âR a úãastnili jsme se
projednávání zákona o integrované
prevenci zneãi‰tûní.

Leden 2002 - âlenka a jedna ze
zakladatelÛ Arniky, ·árka Dostálová,
získala titul Nejlep‰í dobrovolník
roku 2001 na Dûãínsku. V Praze jsme
se odvolali proti stavebnímu povolení
k úpravám Broumarské ulice, které by
ohrozily románsk˘ kostel sv. Bartolo-
mûje a zhor‰ily Ïivotní prostfiedí
v obytné zástavbû.

Únor 2002 - Nová poboãka Arni-
ky v Mostû uspofiádala 1. vefiejnou
akci - infostánek se sbíráním podpisÛ
pod petice. Vydali jsme první ãtvrtlet-
ní zpravodaj, kter˘ je urãen pfiedev‰ím
pro ãleny a pfiíznivce.

Bfiezen 2002 - Koncertem Vojtû-
cha a Ireny Havlov˘ch zahájila Arnika
Ostrava sérii kulturních akcí pro
Nové Hefiminovy - obce, leÏící na
místû plánované protipovodÀové pfie-
hrady. Dále jsme vyzvali ministra
dopravy a spojÛ Jaromíra Schlinga
k pfievzetí politické zodpovûdnosti za
pochybení pfii pfiípravû staveb vodních
dûl na Labi.

Duben 2002 - Pfiedáním balíku
recyklovaného papíru a v˘zvy na jeho
pouÏívání ministru Ïivotního prostfie-
dí Milo‰i KuÏvartovi zahájila Arnika
novou kampaÀ „·etrné papírování“.
Ostravské poboãce se navíc podafiilo
zabránit velkoplo‰nému kácení
vzrostl˘ch stromÛ v Porubû.

Kvûten 2002 - Parlament âR rati-
fikoval Stockholmskou úmluvu, coÏ
byl jeden z cílÛ kampanû Budoucnost
bez jedÛ. Uspofiádali jsme vefiejnou

diskuzi k provozu spalovny v Lysé nad
Labem, na kterou pfii‰la zhruba stovka
obãanÛ, a která vyvrcholila noãní
náv‰tûvou ministra Ïivotního prostfie-
dí Milo‰e KuÏvarta pfiímo ve spalov-
nû.

âerven 2002 - Vyhlásili jsme
v˘sledky soutûÏe Budoucnost bez
jedÛ, která probíhala po cel˘ ‰kolní
rok. Po v˘buchu ve Spolanû Neratovi-
ce jsme Ïádali pro‰etfiení a upu‰tûní
od v˘roby PVC.

âervenec 2002 - S v˘stavou “Îivé
Labe” jsme nav‰tívili 7 mûst. Nejvût‰í
akcí prázdnin byl 1. Mezinárodní kou-
pací den na Labi, kter˘ probûhl v âR
a Nûmecku (vyhla‰ovateli byla Arnika
a Deutsche Umwelthilfe). Zúãastnilo
se ho na 70 tisíc náv‰tûvníkÛ, z nichÏ 
15 tisíc se po celém toku Labe i aktiv-
nû koupalo. Prázdninové putování
jsme ukonãili v˘stavou Za záchranu
fieky Opavy, která nav‰tívila fiadu mûst
na Moravû.

Srpen 2002 - Setkali jsme se na
pûtidenním soustfiedûním Arniky, kde
kromû práce a vzdûlávání jsme si uÏili
i kuleãník, bowling a jinou zábavu. To
do okamÏiku, neÏ jsme se ze zpráv
dozvûdûli o povodních v âechách. Po
návratu jsme zaãali pomáhat, jak
kaÏd˘ mohl - v Dûãínû s dobrovolníky
odstraÀovali ‰kody po povodních,
z Prahy jsme zaji‰Èovali informaãní
servis o únicích toxick˘ch látek (nejen
ze Spolany Neratovice), obvolávali
jsme dobrovolníky.

Záfií 2002 - Arnika Dûãín ve spo-
lupráci s Úfiadem práce pfiijala 27 no-
v˘ch zamûstnancÛ, ktefií pomáhali
likvidovat následky povodní. V˘stava
Arniky o Natufie 2000 postupnû nav-
‰tívila osm mûst a obcí. Zapojili jsme
se do Dne bez aut akcemi v Dûãínû
a cyklistick˘m v˘letem po ãásti trasy
plánované dálnice D3 v Posázaví.

¤íjen 2002 - Uspofiádali jsme hap-
pening „Recyklovan˘ papír i na Vá‰
úfiad“ pfied magistráty mûst Most
a Ostrava a poÏádali jsme primátory,
aby ho zaãali pouÏívat. Obrátili jsme
se na ministry Ambrozka a Grosse
s v˘zvou, aby Spolana Neratovice
nebyla spu‰tûna dfiíve, neÏ projedná
zabezpeãení podniku s vefiejností.
Zvefiejnili jsme na tiskové konferenci
v Liberci v˘sledky anal˘zy vztahu
mezi zneãi‰tûním libereckého ovzdu‰í
dioxiny a provozem spalovny.

Listopad 2002 - Smuteãním prÛ-
vodem pfied Spolanou Neratovice
jsme upozorÀovali na riziko brzkého
spu‰tûní provozu PVC a jiÏ vzniklé
‰kody bûhem povodní. Zfiídili jsme
Asistenãní centrum, které radí lidem
postiÏen˘m úniky toxick˘ch látek ze

Spolany. Ministerstvo Ïivotního pro-
stfiedí zavedlo pouÏívání recyklované-
ho papíru - coÏ bylo jedním z cílÛ na‰í
kampanû ·etrné papírování. Arnika
zaji‰Èovala ãeskou úãast na Svûtovém
vodním parlamentu mlad˘ch v Kana-
dû.

Prosinec 2002 - Vznesli jsme pfii-
pomínky ke krajskému zastupitelstvu
Stfiedoãeského kraje k pfiípravám
zmûn územního plánu Velkého územ-
ního celku Mladá. Zahájili jsme roãní

projekt popovodÀové pomoci v dûãín-
sk˘ch domácnostech.

Leden 2003 - Nov˘ rok jsme zahá-
jili s nov˘mi kontaktními místy
v Liberci, Vy‰kovû, âesk˘ch Budûjo-
vicích a Vrchlabí. Svou ãinnost ukon-
ãila poboãka v Mostû. Arnika spolu
s dal‰ími organizacemi pofiádala 
„Mezinárodní semináfi o nespalova-
cích technologiích POP látek“. Pro-
bûhla v praÏské Arnice schÛzka
s Vûrou Malátkovou a sovou pálenou;
touto  schÛzkou lze datovat zrod idei
projektu „Sovy do ‰kol“.

Únor 2003 - V soukromém a hlav-
nû nezabezpeãeném skladu byly nale-
zeny odpady s vysok˘m obsahem PCB
pocházející z milovické skládky.
Odpady mûla pfiebalit a uskladnit
firma EKOBO, shodou okolností (?)
spfiíznûná s provozovatelem spalovny
v Lysé n.L.

Bfiezen 2003 - Vydali jsme letáãek
„Chráníme vodu, chráníme Ïivot“
a uspofiádali akce ke Svûtovému dni
vody (22. 3.) - v Neratovicích, Dûãínû,
Praze a Ostravû. Pfiedali jsme minist-
ru ÎP Ambrozkovi petice Budoucnost
bez jedÛ s 9 320 podpisy.

Duben 2003 - Zvefiejnili jsme
informace o dlouhodobém zneãi‰Èo-
vání ze spalovny nebezpeãn˘ch odpa-
dÛ ve Vy‰kovû.  Arnika Dûãín pfiedsta-
vila cyklostudii pro mûsto. Úãastníme
se projednávání plánu firmy ICKM
vybudovat v Pozìátkách novou sklád-
ku - aniÏ je zatím sanována ta stará,
z které jiÏ nûkolik let vytéká kyselina.

Kvûten 2003 - Oslovili jsme cent-
rální orgány státní správy a samosprávy
se Ïádostí o zpfiístupnûní informací
o spotfiebû papíru a zpÛsobu nakládání
s papírov˘m odpadem. Pfiedali jsme
petici s 800 podpisy proti v˘stavbû tzv.
PraÏského Manhattanu primátorovi
Prahy. Zahájili jsme „60 dní pro ãistou
Zemi, vzduch a vodu“. Uspofiádali jsme
semináfi pro lékafie a hygieniky o PVC
a toxick˘ch látkách. Zjistili jsme, Ïe
nûkteré obaly potravin jsou kontamino-
vány toxick˘mi ftaláty. Uspofiádali jsme
Biojarmark v Dûãínû. Vydali jsme
v˘roãní zprávu Arniky za  rok 2002.

âerven 2003 - Vyhlásili jsme

v˘sledky v˘tvarné soutûÏe Kytiãka pro
Arniku, v které se nám se‰lo sto dût-
sk˘ch prací. Pfied ministerstvem
zemûdûlství jsme upozorÀovali na
nutnost pfiijetí nafiízení k integrované-
mu registru zneãi‰Èování. Jednali jsme
o spoleãném postupu s dal‰ími
nevládními organizaci pfii vytváfiení
sítû Natura 2000 a mezinárodní spo-
lupráci v ochranû pfiírody. Uskuteãnil
se 2. roãník cyklistického v˘letu
v trase dálnice D3 Posázavím. Zvefiej-

nili jsme rozbory Ïivoãi‰n˘ch vzorkÛ
z okolí Spolany, které prokázaly, Ïe
jsou tyto potraviny nepoÏivatelné.

âervenec 2003 - Putovní v˘stava
o ·etrném papírování nav‰tívila
bûhem prázdnin fiadu hudebních fes-
tivalÛ. V˘sledky mûfiení dioxinÛ
v kohoutovi z Lysé nad Labem, které
v˘raznû pfiesáhly evropsk˘ limit, roz-
vífiily atmosféru a pfiimûly místní
orgány k fie‰ení situace okolo spalovny
v Lysé nad Labem. Ostravská poboã-
ka vydala knihu o Nov˘ch Hefimino-
vech. Slavnosti Labe, které koordino-
vala Arnika druh˘m rokem, se usku-
teãnily v 8 mûstech. Zvefiejnili jsme
pfiípad zamofiení pesticidy v Klato-
vech-Lubech. Pfiipojili jsme se
k Celosvûtovému dni alternativ ke
spalování akcemi v Liberci, Vy‰kovû
a Lysé nad Labem.

Srpen 2003 - Bûhem brigády T̆ mu
Bofiena jsme vykluãili náletové kfioviny.
Vydali jsme dvû broÏury: EIA - efektiv-
ní úãast v procesu a IPPC - ¤eknûte
nejbliÏ‰í továrnû svÛj názor. V projektu
Dûãín - mûsto pro lidi se i díky na‰im
aktivitám podafiilo prosadit novou
lávku pro pû‰í a cyklisty pfies Labe.

Záfií 2003 - Senát âR zavedl recyk-
lovan˘ papír - jde o dal‰í v˘znamn˘
úspûch kampanû Arnika - ·etrné papí-
rování.  Zahájili jsme pfiedná‰kami
ekov˘chovn˘ praÏsk˘ projekt Sovy do
‰kol, kter˘ osloví tisíce dûtí. Pfiedali
jsme ministru Ambrozkovi v˘zvu
“Pfiehrad bylo dost” a informovali
jsme ho o situaci s plánovanou pfiehra-
dou v Nov˘ch Hefiminovech.

¤íjen 2003 - Upozornili jsme
poslance, Ïe odklad pfii projednávání
novely zákona o ochranû pfiírody,
která má vytvofiit podmínky pro sou-
stavu Natura 2000, mÛÏe âeské
republice pfiinést znaãnou finanãní
újmu. Uskuteãnila se 3. Valná hroma-
da Arniky - tentokrát v Nov˘ch Hefi-
minovech, kde jsme se zúãastnili hap-
peningu místních obyvatel se sbûrem
podpisÛ pod petici. Spoleãnost Auto
·koda ustoupila od zámûru vybudovat
polygon v Mladé, proti kterému
vystupují místní lidé s pomocí centra
pro podpor obãanÛ sdruÏení Arnika.

ARNIKA OâIMA JEJÍCH PRACOVNÍKÒ
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M
otto Arniky: „V

zdálí-li se lidské srdce od přírody, zatvrdí se. N
edostatek úcty k tom

u co roste, co je živé, rychle povede také k nedostatku úcty k lidem
.“

Pro praÏské dûti jsme pfiipravili
celkem 25 pfiedná‰ek o Ïivotû sov
Ïijících na území âeské republiky.
Na Ïádné besedû samozfiejmû
nesmûjí chybût Ïivé sovy (v˘r velk ,̆
sova pálená, pu‰tík obecn˘), které si
dûti mohou pohladit. Po pfiedná‰ce
následuje krátk˘ test získan˘ch zna-
lostí a kaÏd ,̆ kdo správnû odpoví,
dostane mal˘ dárek (Malé Soví
pexeso). V‰echny dûti pak obdrÏí na
památku stolní rozvrh hodin s kon-
taktními místy, na která se mají
obrátit, pokud naleznou poranûné-
ho Ïivoãicha. Souãasnû se budou

moci zapojit do v˘tvarné soutûÏe.
„Bylo úÏasné sledovat dûti, kdyÏ

se setkaly tfieba se sovou pálenou
skuteãnû v bezprostfiední blízkosti.
Nosily si ji na ruce a vût‰inou byly
pfiekvapené, Ïe je sova tak lehká.
Pro mnohé z nich to bylo první set-
kání se Ïivou sovou v Ïivotû. Bylo
hezké pozorovat jejich rozzáfiené
tváfie, kdyÏ hladily ptáky po pefií.
KaÏd˘ si chtûl sáhnout,“ sdûlil své
dojmy z pfiedná‰ek mluvãí Arniky
Marek Jehliãka.

Dûtem, které se zúãastnily pfied-
ná‰ky, pak dal‰í program nabízí
v˘pravu za sovami (pfiedpokládáme

min. 12 v˘prav v období leden -
únor 2004). V˘prava se uskuteãní
do míst pfiedpokládaného v˘skytu
sov,  která se nalézají v blízkosti
jejich ‰koly. Dûti se v doprovodu
Arniky a ornitologÛ pokusí pfiivábit
volnû Ïijící sovy nahrávkou sovího
houkání. V˘prava má za cíl zjistit,
zda v dané ãásti Prahy Ïijí sovy
(pfiíp. urãit druhy). ZáÏitky z pfied-
ná‰ky a v˘sledek veãerní v˘pravy
pak mohou dûti v˘tvarnû zpracovat.
Myslíme v‰ak i na ty dûti, které se
na‰ich pfiedná‰ek zúãastnit nemo-
hou. Pro nû je pfiipravena v˘tvarná
soutûÏ Na‰e sovy, která bude mít
uzávûrku 31. 1. 2004. SoutûÏ je roz-
dûlena do nûkolika kategorií a nej-
hezãí v˘tvarné práce pak budou
vystaveny v Muzeu Policie âeské
republiky v Praze 2 od 22. 3. 2004
do 25. 4. 2004.

K projektu jsme jiÏ vydali Malé
soví pexeso, nûkolik druhÛ rozvrhÛ
hodin s kontakty na záchranné stani-
ce a pfiipravujeme k vydání Soví

Arnika zahájila projekt Sovy do ‰kol
Arnika připravila pro praž-
ské děti ekovýchovný pro-
jekt s názvem „Sovy do
škol“. Jeho hlavním cílem
je motivovat žáky k aktiv-
ní ochraně přírody, zvýšit
jejich znalosti o sovách
a také jejich povědomí
o chování k chráněným
a poraněným zvířatům. Za
jeho zrodem stojí dobro-
volnice Arniky - Veronika
Voldřichová, která byla
nadšená letošní lednovou
schůzkou Arniky, kde Věra
Malátková z Klubu ochra-
ny dravců a sov povídala
o životě sov. Návštěvníci
měli navíc možnost si
živou sovu - konkrétně
handicapovanou sovu
pálenou – pohladit. Nápad
se Veronice natolik zalíbil,
že se rozhodla zprostřed-
kovat tyto zážitky i praž-
ským dětem. Protože dří-
vější přednášky slavily
úspěch a za nimi, kromě
nových znalostí dětí, byly
i jejich rozzářené oči, roz-
hodli jsme se připravit
ucelený projekt pro školní
rok 2003/2004. Podařilo
se na něj získat grant od
Magistrátu hl. m. Prahy
a letošní prázdniny jsme
zasvětili přípravné fázi,
aby v září mohly začít
přednášky.

2
O spalovně 

s tajemníkem 

Lysé

4
Ministr slíbil 

spojenectví v kauze 

N. Heřminovy

5
Vyškovská spalovna je      

jedna z nejhorších

6
Co dělat, když se 

kácí stromy

U
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SSoovvyy  ddoo  šškkooll  se snaží dostat Arnika prostřednictvím stejnojmenného projektu. Děti si mohou živé ptáky pohladit a podržet si je
na ruce. Pro mnohé je to nevšední zážitek.                                                                                            Foto Arnika: Milan Kylar

(pokraãování na str. 3)

CÍL PROJEKTU:

•motivovat děti k aktivní ochra-
ně životního prostředí

• doplnit jejich znalosti o sovách

• zvýšit právní povědomí dětí
o chování k chráněným
a poraněným živočichům
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Mohl byste prosím na úvod shrnout
postoj mûsta ke spalovnû nebezpeã-
n˘ch odpadÛ?

Mûsto má se spalovnou pouze sta-
rosti. Vefiejné mínûní samozfiejmû urãi-
tou váhu má a nûktefií obãané jsou veli-
ce aktivní a zdÛrazÀují pfiedev‰ím
zápornou stránku.
Je zde dluh pfies 20 miliónÛ, kon-
kurz na b˘valého provozovatele,
odpor místních obãanÛ (Lysin), opa-
kovanû zji‰tûné nedostatky v oblasti
nakládání s odpady… A z toho v‰eho
vypl˘vající nelichotiv˘ obraz mûsta
ve sdûlovacích prostfiedcích…
Nemyslíte, Ïe by mûstu bylo bez
spalovny lépe?

To nedovedu posoudit po faktické
stránce. Po pocitové stránce urãitû
ano. Ale je potfieba k tomu pfiistoupit
z racionálního hlediska. JestliÏe  zastu-
pitelstvo v roce 1996 fieklo ano, jsme
ochotni zde spalovnu trpût, pfiiãemÏ
dodavatelská firma garantovala hodno-
ty (‰kodliv˘ch látek, pozn. red.) na
evropské úrovni, tûÏko je teì myslitel-
né fiíci: my zde spalovnu nechceme.
A to pfiesto, Ïe se zastupitelstvo dva-
krát vymûnilo. Na jedné misce vah
jsou náklady ve stovkách milionÛ
korun, na druhé zdraví obãanÛ. Z eko-
nomického hlediska je asi lep‰í dotáh-
nout spalovnu na pfiijatelnou úroveÀ
neÏ odepsat investici. V˘sledky posled-
ního mûfiení emisí (29.-31.7.2003) uÏ
by mûly b˘t dostateãn˘m argumen-
tem, Ïe se situace zlep‰uje.
Jaké jsou pfiínosy spalovny, Ïe pfievá-
Ïí v‰echna negativa, se kter˘mi se
musí mûsto pot˘kat?

Mûli jsme teì se spalovnou dva, tfii
mûsíce starostí. Ale tím, Ïe se mûsto
úãastní aktivnû konkurzního fiízení, je
velká nadûje, Ïe znaãná ãást penûz bude
mûstu vrácena…
Pokusím se otázku zformulovat
jinak. Jak˘ je tedy pfiínos spalovny
pro mûsto?

To nedokáÏu exaktnû ocenit, protoÏe
jak víte, v Lysé nad Labem není Ïádná
nemocnice. A tím, Ïe se spalovna zamû-
fiila z 65 % na spalování nemocniãního
odpadu, bezprostfiední pfiínos pro
mûsto tady nevidím.

Arnika zvefiejnila v˘sledky rozborÛ
tzv. dioxinového kohouta. Na zákla-
dû tûchto rozborÛ vzniklo podezfie-
ní, Ïe zvífiata v Lysé nad Labem jsou
kontaminována toxick˘mi látkami –
dioxiny a PCB. V˘sledky dal‰ích roz-
borÛ zadané mûstem toto podezfiení
potvrdily. Nûkteré rozbory (baÏant)

vy‰ly dokonce podstatnû hÛfie neÏ
rozbory prvního kohouta. Shodnete
se s námi na tom, Ïe kontaminace
ÏivoãichÛ v Lysé nad Labem je
závaÏn˘ problém?

Otázkou je, jestli 15 pikogramÛ je
závaÏné zneãi‰tûní. Jedna televize ze mû
napfiíklad páãila, jestli nás tato hodnota
nûjak v˘raznû zviklala v na‰em pfiesvûd-
ãení, Ïe to tady není zase tak ‰patné.
Musím fiíct, Ïe nezviklala, ale do urãité
míry vnitfinû znejistûla. S urãit˘m napû-
tím jsme tedy oãekávali rozbory pÛd-
ních vzorkÛ.

Jak moc závaÏn˘ podle Vás je pro-
blém zneãi‰tûní toxick˘mi látkami?

Myslím si, Ïe v této chvíli moc ne.
Asi ne na to, aby se vyvolávaly nûjaké
bezprostfiední reakce nebo rozpoutáva-
ly vá‰nû. A speciálnû v˘sledky pÛdních
vzorkÛ mû utvrdily v názoru, Ïe situace
tady je zrovna tak dobrá nebo ‰patná
jako kdekoliv jinde. Z hlediska dlouho-
dob˘ch perspektiv budeme respektovat
závûry a doporuãení odborníkÛ, ke kte-
r˘m dospûjí ve studii, zadávané kraj-
sk˘m úfiadem.
Jedna vûc jsou rozbory pÛdy, druhá
vûc jsou rozbory Ïivoãi‰n˘ch vzorkÛ.
Dal‰í vûc je, Ïe mûsto nenechalo
udûlat rozbory na polychlorované
bifenyly (PCB), ale pouze na dioxiny.
Jedna otázka je, proã mûsto nene-
chalo udûlat rozbory i na PCB?
Druhá ãást otázky je, jestli si uvû-
domujete, Ïe interpretace míry
kontaminace je zavádûjící, protoÏe
nezohledÀujete jeden v˘znamn˘
kontaminant?

Bylo nám odborníky doporuãeno
objednat dioxinovou anal˘zu, tak jsme
ji objednali. Ale já si myslím, Ïe tento
nedostatek lze napravit a Ïe laboratofi
je schopna to dodat, protoÏe vzorky
jsou laboratofií uchovávány.

Znamená to, Ïe mûsto nechá udûlat
i rozbory na polychlorované bifeny-
ly?

Já myslím, Ïe teì dost aktivnû vystu-
puje krajsk˘ úfiad a urãitû to tak bude,
aby obrázek, kter˘ poÏadujete, byl
kompletní. Tyto rozbory urãitû budou
muset b˘t. 

V tisku jste nûkolikrát zlehãil v˘sled-
ky rozborÛ s tím, Ïe se málokdo Ïiví
uloven˘mi baÏanty a zajíci ãi drÛbe-
Ïí. Podle Vás je tedy v pofiádku, Ïe
nûkterá zvífiata v Lysé obsahují
nemalé koncentrace toxick˘ch látek?

To je otázka, která zatím pofiád visí
ve vzduchu. Jak jsem jiÏ fiekl, vnitfiní
pochybnosti zmizely, ale otazníky pro
odborníky pfietrvávají.
Mû to pfiekvapilo, Ïe to povaÏujete
za normální…

Ne, ne, ne. Ale kdyÏ se podíváte, ãím
se Ïivíte vy, kam chodíme nakupovat…

Já mûl za svÛj Ïivot jednoho kohouta
z domácího chovu…
Podle Vás tento argument ospra-
vedlÀuje zneãi‰tûní ve mûstû?

Ne, není to argument. Samozfiejmû
jsme kontaktovali lidi ze Státního zdra-
votního ústavu a ti nám sdûlili, Ïe to, co
je na pultech bûÏn˘ch obchodÛ, je
podle zákona potravina. To, co si vypû-
stujete na zahrádce ãi z vlastního chovu,
to uÏ podle nich potravina není.
Vy si myslíte, Ïe chovatelé, ktefií
chovají drÛbeÏ pro vlastní potfiebu si
nezaslouÏí ochranu mûsta, aby
mohli konzumovat ãisté potraviny?

To je otázka, na kterou Vám asi
nebudu moci odpovûdût. Do jak˘ch
sfér  ochrana zabíhá? Ze stejného titulu
bychom museli zakázat v celém mûstû
koufiit, protoÏe koufiení zpÛsobuje
rakovinu, zakázat v celém mûstû alko-
hol, protoÏe alkohol je metla lidstva a za
tfietí bychom museli zakázat grilování,
protoÏe jsem snûdl více grilovaného
masa neÏ domácích slepic…
Rozdíl je v tom, Ïe pfiíklady, které
jste vyjmenoval, jsou pfiíklady po‰ko-
zování zdraví na základû svobodného
rozhodnutí kaÏdého ãlovûka. Ale ti
lidé nechovají drÛbeÏ s tím, Ïe bude
obsahovat toxické látky…

A tím se dostáváme k meritu vûci.
ObdrÏeli jsme nyní v˘sledky pÛdních
rozborÛ a ejhle… hodnoty jsou stejné
jako v‰ude jinde. Otázka je, jakou ces-
tou se to dostává do té drÛbeÏe. Co se
stalo na cestû mezi pÛdou a drÛbeÏí..?
Myslíte si, Ïe kdyby kraj nepovaÏoval
kontaminaci místních ÏivoãichÛ za
závaÏn˘ problém, investoval by
zhruba pÛl milionu korun do dal‰ího
monitoringu?

To nevím. Na ten problém váÏnosti
se mÛÏete dívat ze dvou stran. Zaprvé,
Ïe je to váÏnost vefiejného mínûní,
respektive  situace, která se kolem toho
mediálnû vytvofiila. Nebo, Ïe je povaÏo-
váno za váÏné to zneãi‰tûní. Já to pofiád
chápu jako právo vefiejnosti na pravdivé
informace… Ve mûstû nejsou Ïádní
odborníci, ktefií by to bûhem 
14 dnÛ v‰echno vyfie‰ili. Tak proto je
potfieba dát do toho hodnû penûz. Ne,
Ïe by to tady krajsk˘ úfiad povaÏoval za
tak zamofiené, ale proto, Ïe ty jednotli-
vé rozbory stojí hodnû penûz.
Je podle Vás dobfie, Ïe Arnika upo-
zornila na problém kontaminace
toxick˘ch látek a odstartovala tak
dal‰í prÛzkum?

Urãitû. Osobnû mi to pfiineslo dosti
znaãné komplikace. Radní mû navíc
povûfiili stykem s novináfii, takÏe to
mám z obou stran. Pfies zmínûné kom-
plikace a nûkdy nepfiíjemn˘ pocit na tis-
kov˘ch konferencích jsem rád, Ïe se
tohle celé rozpoutalo, protoÏe by se
jinak nikdy neuvolnily tak velké finanã-
ní prostfiedky, aby se zjistilo, co se dûje.
A kriticky bych na adresu spalovny fiekl

jednu vûc. Je‰tû pfied spu‰tûním provo-
zu mûli udûlat studii, která by prokáza-
la míru zneãi‰tûní a od toho odvíjet
dal‰í kroky… Ale abych se vrátil
k odpovûdi, jsem rád, Ïe se to teì vyjas-
Àuje. Nûktefií obyvatelé sice byli fiádnû
vystra‰eni, ale myslím, Ïe to bude urãi-
t˘ mezník ve v˘voji. Je to urãitû dobr˘
tlak proti spalovnû, která zaãala inten-
zivnû pracovat na vyladûní technologie.
Míru kontaminace zdej‰ích obyvatel
dioxiny by pfiesnûji odhalily rozbory
krve, coÏ je metoda, kterou si zvolili
lidé Ïijící v okolí Spolany Neratovi-
ce. Nabídne mûsto sv˘m obyvatelÛm
také takovou moÏnost zjistit, jak na
tom skuteãnû jsou? 

Já si myslím, Ïe to bude souãástí toho
monitoringu. Moje my‰lenka to byla od
zaãátku. JiÏ v prvním t˘dnu jsem se sna-
Ïil získat nûjaká data o dlouhodobém
v˘voji zdravotního stavu obyvatel. KdyÏ
jsem se dozvûdûl, Ïe k hodnovûrn˘m
v˘sledkÛm staãí 20 mililitrÛ krve, velmi
mû to potû‰ilo. Vzhledem k tomu, Ïe
ãlovûk stojí na vrcholu potravního
fietûzce, je dÛleÏité, co v sobû má kaÏd˘
z nás. Otázka ov‰em je, jestli jsme to do
sebe dostali z tûch zajícÛ ãi baÏantÛ
nebo z toho grilování masa.

Marek Jehliãka

DVO¤ÁK: MùSTO MÁ SE
SPALOVNOU POUZE STAROSTI

PPooddíívveejjttee  ssee,,  ppaannee  DDvvoořřáákkuu:: Toto jsou průměrné koncentrace dioxinů v evropských zemích a tako-
véto koncentrace jsou v Lysé. Pořád si myslíte, že to není problém?        Foto Arnika: Marek Zavadil

V souvislosti s kauzou spa-
lovny nebezpečných odpadů
v Lysé nad Labem prezento-
val názory města většinou
tajemník místního úřadu Ing.
Miloš Dvořák. Ten na jedné
straně dává zapravdu Arnice
a je rád, že Arnika problém
kontaminace dioxiny otevře-
la, na druhé straně podle něj
prý dioxiny nejsou tak
nebezpečné, protože za život
sníme jen málo (kontamino-
vaných) bažantů. Vypravili
jsme se tedy do Lysé za
panem Dvořákem, abychom
zjistili, co si o celé kauze
opravdu myslí… 
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Sovy ve školách sklízejí velký úspěch, děti jsou z nich nadšené.

AAKKTTUUAALLIITTAA

Ladislav Skopal (âSSD) navrhl
úplné zru‰ení §70 zák. 114/1992 Sb.
o ochranû pfiírody a krajiny, kter˘ tuto
úãast umoÏÀuje. Poslanec Zajíãek
(ODS) ji navrhl omezit pouze na
územní fiízení (a vylouãit tak vefiejnost
napfi. z fiízení o kácení stromÛ ãi
o v˘jimkách z ochrany druhÛ ãi chrá-
nûn˘ch území).  Poslanci Pe‰án
(ODS) a Bielesz (US-DEU) zase
navrhli vefiejnost vylouãit z fiízení
podle zákona o geneticky modifikova-
n˘ch organismech. Poslanec Sehofi
(ODS) navrhuje, aby v‰echny stavby,
schválené v územních plánech jako
„vefiejnû prospû‰né“, mûly automatic-
ky v˘jimku ze zákona o ochranû pfiíro-
dy a krajiny, poslanec Schling (âSSD)
navrhl totéÏ pro mezinárodní vodní

cesty. A koneãnû, zemûdûlsk˘ v˘bor
prosadil do vládního návrhu zákona
o vodách pozmûÀující návrh, kter˘ ze
zákona o ochranû pfiírody a krajiny
vyjímá údrÏbu koryt a bfiehÛ vodních
tokÛ a nápravu povodÀov˘ch ‰kod.

Nevládní organizace pochopitelnû
nenechaly tyto návrhy bez pov‰im-
nutí. Arnika spolu s Hnutím Duha
zpracovala anal˘zu tûchto návrhÛ,
kterou ihned zaslala poslancÛm. 
Ekologick˘ právní servis a Zelen˘
kruh zorganizovaly sbûr podpisÛ pod
prohlá‰ení nevládních organizací,
které odmítají omezení práv vefiej-
nosti. Bûhem t˘dne se k tomuto pro-
hlá‰ení pfiihlásilo kolem 60 statostÛ,
120 organizací a 60 jednotlivcÛ, vãet-
nû znám˘ch osobností jako Petr Uhl,
Jan Ruml ãi Zuzana Bubílková
a Miloslav ·imek. Ve stfiedu 29. fiíjna
zorganizovaly Arnika a Hnutí Duha
protestní setkání zástupcÛ nevládních
organizací pfied Snûmovnou. Zástup-
ci Arniky, Hnutí Duha a Zeleného
kruhu pfiedali prohlá‰ení pfiedsedovi
Snûmovny Lubomíru Zaorálkovi.

V dobû, kdy toto pí‰i, je‰tû neví-
me, jak pozmûÀovací návrhy dopad-

ly pfii hlasování.
Pouze u vodního
zákona jiÏ známe
v˘sledek. Platnost
zákona o ochranû
pfiírody byla skuteã-
nû omezena, byÈ
ménû, neÏ pfiedpo-
kládal návrh zemû-
dûlského v˘boru.
Správci tokÛ tak
budou moci bez
správních fiízení
odstraÀovat povod-
Àové ‰kody a udrÏo-
vat prÛtoãn˘ profil
koryta mimo chrá-
nûná území. Mezi
tyto ãinnosti v‰ak
správci tokÛ ãasto
zahrnují rozsáhlé
stavební rekonstrukce opevnûní
bfiehÛ, odtûÏování ‰tûrkÛ z fiíãního
koryta apod. Obãanská sdruÏení
schválen˘m návrhem ztrácí moÏnost
se k tûmto ãinnostem vyjadfiovat,
navíc se o nich ani nemusí dozvûdût.

Jak dopadly ostatní, ve sv˘ch
dÛsledcích je‰tû destruktivnûj‰í návr-
hy, zatím nevíme. AÈ uÏ v‰ak dopadly

jakkoli, útoky na ochranu pfiírody
a práva obãansk˘ch sdruÏení tím jistû
neskonãily. Obãanská sdruÏení v‰ak
prokázala vÛli a schopnost pfiírodu
i práva obãanÛ hájit a ukázalo se, Ïe
v tom nejsou sama - poãet starostÛ
a zastupitelÛ, ktefií ve velmi krátké
dobû obãanská sdruÏení podpofiili,
o tom svûdãí zcela jasnû.

Ing. Vlastimil Karlík

O
bčanská sdružení m

usela vyjít do ulic bránit svoje práva.

POSLANCI ZAÚTOâILI NA OCHRANU
P¤ÍRODY A PRÁVA OBâANSK¯CH SDRUÎENÍ
Obãanská sdruÏení podpofiila fiada osobností, mimo jin˘ch i ·imek s Bubílkovou

ČČlleennoovvéé  AArrnniikkyy  si před Poslaneckou sněmovnou svázali ruce řetě-
zem, aby tak demonstrovali, jak bude vypadat občanská společ-
nost, pokud projde návrh poslance Ladislava Skopala (ČSSD).

FOTO Ekolist: Jan Stejskal

kvarteto (vã. nauãné broÏurky
o sovách). Zprovoznili jsme webové
stránky www.sovy.cz, které pro nás
pfiipravil Antonín Slej‰ka. Na pro-
jektu s námi spolupracuje fiada part-
nerÛ a díky nim se dafií projekt roz-
‰ífiit nad zam˘‰len˘ rámec - napfi.
v únoru 2004 probûhne v ZOO
Praha Mûsíc sov a v jarních mûsících
Den pro Arniku. Muzeum Policie
âR nám zase poskytlo v˘stavní pro-
story k vyhodnocení soutûÏe Na‰e
sovy a pro zpfiístupnûní v˘sledkÛ
vefiejnosti. Zde probûhne 22. 4.
2004 aukce vystaven˘ch v˘tvarn˘ch
dûl dûtí. V˘tûÏek bude vûnován na
realizaci projektu „Nauãná ornitolo-
gická stezka v Praze.“

Sovy z âeské Tfiebové nyní na‰ly
svÛj pfiechodn˘ domov ve voliérách
v Jedliãkovû ústavu. Peníze na jejich
v˘robu poskytla Nadace na ochranu
zvífiat. „Líbí se nám, Ïe je projekt
zamûfien na osvûtu a vzdûlávání
‰kolní mládeÏe. SnaÏili jsme se tedy
pomoci tam, kde to bylo tfieba,“
uvedla fieditelka Nadace na ochranu
zvífiat Ing.Romana ·onková.

Na Vy‰ehradû v Jedliãkovû ústavu
teì mohou probíhat pfiedná‰ky pod
‰ir˘m nebem pro ty zájemce, ktefií
se pfiedná‰ek na vybran˘ch ‰kolách
nemohli zúãastnit a mají o nû velk˘

zájem. Termín takové pfiedná‰ky si
mohou zájemci sjednat na telefonu
603 726 737 s vedoucí projektu
paní Veronikou Voldfiichovou, nebo
pfies webovou stránku www.sovy.cz.
Na této webové stránce je moÏné
vyhledat bliÏ‰í informace k pfiedná‰-
kám a k soutûÏi  a je zde také pfie-
hled voln˘ch termínÛ pfiedná‰ko-
v˘ch dnÛ. 

„Základní ‰koly a gymnázia nás
mohou kontaktovat a sjednat s námi
zapojení své ‰koly do projektu“ fiíká
Veronika Voldfiichová, která si
pochvaluje, jakého pfiijetí se sovám
na rÛzn˘ch ‰kolách dostává.
„Napfiíklad fieditelka Z· v Satalicích
v Praze 9 rozhodla, Ïe pfiedná‰ky se
zúãastní v‰ichni Ïáci její ‰koly, pro-
toÏe dûti mají o ukázky Ïiv˘ch sov
velik˘ zájem a vedení ‰koly chce
vyhovût v‰em dûtem bez rozdílu.
Myslím si,“ pokraãuje paní Voldfii-
chová, „Ïe záleÏí pfiedev‰ím na
vedení ‰kol, jak dûtem umoÏní pro-
hloubit zájem o mimo‰kolní ãin-
nost. Pokud je ‰kola vstfiícná, jako ta
v Satalicích, pfiedná‰ka padne na
úrodnou pÛdu, protoÏe dûti se
o Ïivá zvífiata velmi zajímají. A sovy
jsou tajemná, zajímavá a málo
známá zvífiata. Pfies zájem dûtí
o sovy je uÏ jenom krÛãek k pocho-
pení, jak mÛÏeme chránit Ïivotní

prostfiedí. Îe to dûti dobfie chápou
a mají zájem v takovém vzdûlávání
pokraãovat – to vidíme jasnû na
kaÏdé jednotlivé pfiedná‰ce. Takov˘

zájem dûtí nás moc tû‰í. Právû pro
nû sdruÏení Arnika projekt Sovy do
‰kol realizuje.“ 

Lenka Ma‰ková

(pokraãování ze str. 1)

Druhé čtení novel zákonů
o ochraně přírody a krajiny,
o zacházení s geneticky
modifikovanými organismy,
o vodách a o vnitrozemské
plavbě, přineslo záplavu
pozměňovacích návrhů, které
směřovaly k omezení plat-
nosti zákona o ochraně příro-
dy a k vyloučení, či omezení
možnosti občanských sdru-
žení účastnit se správních
řízení v oblasti ochrany život-
ního prostředí.

Arnika chrání sovy podporou Natury 2000

Arnika podporuje vytvoření soustavy Natura 2000, jejíž speciální část je
určena pro ochranu ptáků. Kromě lobbyingu na národní a mezinárodní
úrovni přímo propagujeme Naturu ve dvou navržených oblastech ochra-
ny ptáků Labské Pískovce a oblast pod názvem Heřmanské stavy – Odra
– Poolší.

Jaké sovy jsou chráněné Naturou 2000

Výr velký

Puštík bělavý 

Kulíšek nejmenší

Kalous pustovka

Sýc rousný

Oblasti Natury 2000, kde žijí sovy 

Doupovské hory
údolí Otavy a Vltavy
Broumovsko
Křivoklátsko
Labské pískovce

Beskydy

Třeboňsko
Šumava
Boletice
údolí Otavy a Vltavy
Beskydy
Křivoklátsko

Komárov

Šumava
Krkonoše
Jizerské hory
Třeboňsko
Novodomské rašeliniště - Kovářská
Východní Krušné hory
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K sepsání petice vedla zástupce tfií
sdruÏení skuteãnost, Ïe správce toku,
Povodí Odry, stále rozpracovává tuto
jedinou variantu protipovodÀové
ochrany, aniÏ by se serióznû zab˘val
jin˘mi alternativami, které by fie‰ily
ochranu obyvatel pfied povodnûmi
v celém povodí. „Pfiehrada v Nov˘ch
Hefiminovech by za ideálních podmí-
nek, které v‰ak pfii povodních nikdo
není schopen zaruãit, ochránila nûko-

lik obcí a mûsto Krnov níÏe na toku.
Na protipovodÀovou ochranu v‰ak
mají právo i lidé Ïijící na horním toku
Opavy i na fiece Opavici. Právû tam
napáchaly povodnû v roce 1997
obrovské ‰kody,“ uvádí DaÀhelová.

Snahy Arniky Ostrava o zachování
Nov˘ch Hefiminov podpofiil také
ministr Ïivotního prostfiedí Libor
Ambrozek. Tomu aktivisté pfiedali

otevfienou v˘zvu, v níÏ apelují na to,
Ïe je nejvy‰‰í ãas zaãít se zab˘vat sku-
teãnou protipovodÀovou ochranou.
„Máte v nás spojence,“ prohlásil
ministr Libor Ambrozek poté, co
pfievzal v˘zvu Arniky. ZároveÀ dopl-
nil, Ïe jeho úfiad bude proti pfiehra-
dám vystupovat ve vládû i pfii jedná-
ních s ministerstvem zemûdûlství.
Ambrozek to zdÛvodnil tím, Ïe
ministerstvo Ïivotního prostfiedí
nebude podporovat tak tvrdá opatfie-
ní, jak˘mi jsou pfiehrady, ale taková
protipovodÀová fie‰ení, která jsou
k pfiírodû ‰etrná. 

Obec Nové Hefiminovy na Brun-
tálsku stojí v místû,  kde by mûla b˘t
postavena pfiehrada chránící pfied
povodnûmi níÏe poloÏené obce a pfie-
dev‰ím mûsto Krnov, leÏící na fiece

Opavû. Této stavbû, jeÏ je v tzv. vefiej-
ném zájmu, padne za obûÈ 150 domÛ,
o svÛj domov pfiijde 260 obyvatel ves-
nice. „Obyvatelé Hefiminov jsou pfie-
váÏnû star‰í lidé, ktefií na venkovû
proÏili témûfi cel˘ Ïivot. Budou-li tito
lidé proti své vÛli  pfiesídleni, ztratí tu
nejzákladnûj‰í jistotu a smysl Ïivota,“
upozorÀuje DaÀhelová. 

Pokud vám není lhostejn˘ osud
obyvatel Nov˘ch Hefiminov a chtûli
byste je nûjak˘ zpÛsobem podpofiit,
mÛÏete pfiipojit svÛj podpis pod peti-
ci jiÏ naleznete na adrese http://hermi-
novy.arnika.org/petice.shtml. Informa-
ce o celé kampani „Za záchranu fieky
Opavy“ naleznete na stránkách
http://herminovy.arnika.org.

Lenka DaÀhelová
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Program Ochrana pfiírody se sou-
stfieìuje na správní fiízení v územích,
která s nejvût‰í pravdûpodobností
budou souãástí soustavy evropsk˘ch
chránûn˘ch území Natura 2000. Na
Ostravsku se jedná o budoucí oblast
ochrany ptákÛ Hefimanské stavy –
Pool‰í, do které patfií i unikátní hra-
niãní meandry fieky Odry, o kter˘ch
jsme psali v minul˘ch ãíslech.

Chráníme 
obojÏivelníky

Pfii správním fiízení o tûÏbû ‰tûrko-
písku v katastru obce Dolní Lutynû
bylo na‰ím cílem zajistit ochranu
obojÏivelníkÛ. Do rozhodnutí se nám
podafiilo prosadit povinnost pro
investora zfiídit na okrajích lokality
tÛÀky pro jejich rozmnoÏování.
Nebylo to úplnû jednoduché - biolo-
gick˘ prÛzkum se o Ïádn˘ch obojÏi-

velnících nezmiÀoval. Podafiilo se
nám v‰ak investora pfii ústním jedná-
ní pfiesvûdãit pomocí argumentÛ
vycházejících ze znalosti místních
podmínek i díky tomu, Ïe investor má
zku‰enosti z jin˘ch území. V podob-
n˘ch pfiípadech je v‰ak nesmírnû
dÛleÏité dohlédnout i na skuteãnou
realizaci a uskuteãnûní podmínek
pfiímo v terénu. V ãervenci jsme zjis-
tili, Ïe stavba tÛnûk jiÏ zapoãala.

Chráníme stromy
V pfiípadû kácení stromÛ v Petrovi-

cích u Karviné jsme bohuÏel v dobû
projednávání nebyli pfiihlá‰eni k úãas-
ti v fiízeních. Po podání pfiihlá‰ky do
správních fiízení jsme byli obesláni
rozhodnutím o povolení kácení 
26  lip malolist˘ch a 5 vrb kfiehk˘ch,
které vydal Obecní úfiad Petrovice
u Karviné z dÛvodu stavby silnice.
V pfiípadû, Ïe na stavbu silnice bude
vydáno stavební povolení (coÏ je
pfiedmûtem jiného fiízení), bude káce-
ní nezbytné. V odvolání, které jsme
zaslali Krajskému úfiadu Moravsko-
slezského kraje, jsme v‰ak poÏadovali,
aby pfiípadné kácení bylo provedeno
mimo vegetaãní období. V pÛvodním
rozhodnutí totiÏ bylo uvedeno, Ïe
„…je v˘jimeãnû  moÏno pfiistoupit ke
kácení ve vegetaãním období.“ Na-
‰tûstí nám i v tomto pfiípadû úfiad
vyhovûl a zmûnil svÛj v˘rok tak, Ïe

kácení mÛÏe b˘t provedeno pouze
v dobû vegetaãního klidu, tedy od
01.10 do 31.03.  

Tfietí pfiípad je z trochu jiného
soudku. Byli jsme obãany upozornûni
na kácení vzrostl˘ch stromÛ v Dolní
Lutyni, které probûhlo na pfielomu
bfiezna a dubna v roce 2002. Pfiímo na
Obecním úfiadu v D. Lutyni jsme zji-
stili, Ïe povolení bylo vydáno na káce-
ní v souvislosti s tûÏbou ‰tûrkopísku,
která v dobû vydání rozhodnutí byla
pouhou spekulací. Teprve 20.11.2002
vydala obec D. Lutynû vefiejnou
vyhlá‰ku – územní rozhodnutí k dané
lokalitû a vyvûsila ji  na úfiední desce
obce. Tento postup nám umoÏnil
podat podnût k pro‰etfiení v dané vûci
na obec Dolní Lutynû a dát jej na
vûdomí mj. i âeské inspekci Ïivotního
prostfiedí (âIÎP), oblastní inspekto-
rát Ostrava. ProtoÏe jsme se jiÏ mezi-
tím skontaktovali s terénními biology,
poukázali jsme v podnûtu na v˘skyt
fiady chránûn˘ch druhÛ, mj. i na
v˘skyt brouka páchníka hnûdého –
prioritní druh v rámci Natury 2000.
Tato informace opût nebyla uvedena
v biologickém hodnocení, o které se
povolení ke kácení opíralo. Na zákla-
dû ‰etfiení âIÎP jsme byli vyzváni
k doplnûní informací uvádûn˘ch
v podnûtu – kdo konkrétnû mÛÏe
doloÏit a prokázat v˘skyt námi uvádû-
n˘ch chránûn˘ch druhÛ ÏivoãichÛ.

Kontakty na terénní biology pak
inspekce vyuÏila ke zji‰tûní skuteãné-
ho stavu vûcí. Dále inspekce svolala
místní ‰etfiení na místû samém, za
úãasti investora a zpracovatele biolo-
gického hodnocení. Na místû bylo
zji‰tûno, Ïe investor má v úmyslu
v dal‰ích fázích tûÏby vykácet asi 
300 m dlouh˘ pás vzrostl˘ch stromÛ
a kefiÛ (b˘valá rybniãní hráz). SvÛj
poÏadavek na dal‰í kácení zdÛvodnil
snadnûj‰ím pfiístupem k tûÏebním
prostorÛm. Po místy ostré diskusi
jsme nakonec dospûli ke kompromi-
snímu fie‰ení – investorovi budou
postaãovat pouze dva prÛpichy ve
stromofiadí, kaÏd˘ o ‰ífii 25 m. 
Zástupci sdruÏení Arnika se budou
podílet na v˘bûru stromÛ, které
zÛstanou zachovány a které budou
pokáceny z dÛvodu vzniku prÛpichÛ.
Koneãn˘ efekt – místo cca 300 m bude
vykáceno cca 50 m a zÛstane zachován
biotop (staré tlející stromy) pro v˘voj
páchníka hnûdého.

Uvedené pfiípady pfiedstavují jen
zlomek práce z oblasti úãasti ve správ-
ních fiízeních. Je to práce ãasovû
nároãná – vãas se pfiihlásit, zjistit stav
vûcí z podkladÛ ãi na místû, úãastnit
se místních ‰etfiení, psát vyjádfiení atd.
Právû s touto skuteãností nûkdy orgá-
ny ochrany pfiírody poãítají a mají
snahu nevládní organizace zahltit,
anebo poãítají s tím, Ïe jim nûco
unikne a orgánÛm ochrany pfiírody to
projde. Velkou roli pro úspû‰nou
úãast ve správních fiízeních mají nejen
právní vûdomosti, ale pfiedev‰ím
místní znalosti, aktuální informace
z terénu a vûcn ,̆ konstruktivní, ale
dÛsledn˘ pfiístup pfii jednání s inves-
torem.

Jan Hartl, Vlastimil Karlík

2500 PODPISÒ A SLIB
SPOJENECTVÍ OD MINISTRA
V KAUZE NOVÉ HE¤MINOVY

Téměř dva a půl tisíce lidí podpořilo Novoheřminovské připo-
jením svého podpisu pod petici Za zachování Nových Heřmi-
nov. Vesnici v podhůří Jeseníků, v níž žije 260 obyvatel, se na
červnovém zasedání rozhodli krajští zastupitelé obětovat pro-
tipovodňové ochraně města Krnova a několika obcí. Vsi tak
hrozí, že skončí na dně přehrady. „V petici žádáme o pozasta-
vení rozhodování o stavbě přehrady v Nových Heřminovech
do doby, než budou posouzena alternativní protipovodňová
opatření, řešící protipovodňovou ochranu celého povodí
Opavy, dále zpracování ucelené studie protipovodňových
opatření a objektivní posouzení všech variant protipovodňové
ochrany v povodí řeky Opavy,“ shrnuje požadavky petičního
výboru Lenka Daňhelová ze sdružení Arnika Ostrava. 

Od roku 1992, kdy byl
v České republice přijat na
svou dobu velmi kvalitní
zákon o ochraně přírody
a krajiny, mají nevládní orga-
nizace možnost využívat ve
své činnosti velmi silný práv-
ní nástroj – účast ve správ-
ních řízeních. Přestože v Arni-
ce jsou správní řízení přede-
vším doménou programu
Veřejnost a životní prostředí,
podařilo se v poslední době
dosáhnout několika úspěchů
i programu Ochrana přírody
ve spolupráci s ostravskou
pobočkou Arniky.

ARNIKA CHRÁNÍ 
P¤ÍRODU I FORMOU
SPRÁVNÍCH ¤ÍZENÍ
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„Zákon o integrované prevenci
zneãi‰tûní dává obcím i jednotliv˘m
obãanÛm moÏnost vyjádfiit se tfieba ke
zneãi‰Èování ovzdu‰í ãi produkci odpa-
dÛ podniky. To dosud nemohli. Ale

zároveÀ klade vysoké nároky na kvali-
tu jejich vyjádfiení a poskytuje jim pro-
stor pouh˘ch 30 dní na jeho vypraco-
vání. Chceme jim pomoci se na tuto
moÏnost pfiipravit,“ shrnul nejdÛleÏi-

tûj‰í cíl projektu Martin Skalsk˘
z Centra pro podporu obãanÛ sdruÏe-
ní Arnika.

Jako pfiíklad, kter˘ funkci nového
zákona demonstruje, si Arnika vybrala
spalovnu odpadÛ v Mydlovarech na
âeskobudûjovicku. „Jde o souhrnné
zhodnocení vlivu stavby na Ïivotní
prostfiedí. Spalovna bude hodnocena

z hlediska jejích emisí do ovzdu‰í, a to
vãetnû dioxinÛ a dal‰ích toxick˘ch
látek, ‰etrnosti nakládání s odpady ãi
emisí ‰kodlivin do vody. Bude hodno-
cena i celková úroveÀ pouÏité techno-
logie. Ke v‰em tûmto otázkám mají
moÏnost se bûhem procesu vyjádfiit
i vefiejnost a obce,“ uvedl RNDr. Jind-
fiich Petrlík z Arniky. 

Marek Jehliãka

Studie A
rniky odhalila vážné nedostatky ve vyškovské spalovně nebezpečných odpadů.

Jak se zapojit do ochrany prostředí.

VE¤EJNOST MÁ NOVOU
MOÎNOST, JAK OVLIVNIT SVÉ

ÎIVOTNÍ PROST¤EDÍ

Arnika spolu s obecně prospěšnou společností Partnerství z Brna
dokončila projekt „Zapojení veřejnosti do rozhodovacích proce-
sů o životním prostředí“, který finančně podpořily program
Phare - Access a Ministerstvo životního prostředí ČR. Cílem pro-
jektu bylo přiblížit lidem nové zákony na ochranu životního pro-
středí přijaté v rámci slaďování české legislativy s Evropskou unií.
Jedním z nejdůležitějších byl zákon o integrované prevenci zne-
čištění. Ten umožní veřejnosti, aby se vyjádřila k podnikům,
které se teprve budou stavět, ale i k těm, které již fungují.

Studie se zamûfiila pfiedev‰ím na ana-
l˘zu vlivu spalovny na Ïivotní prostfiedí.
„Trochu ofií‰kem pro nás bylo získat
vstupní data,“ fiekla Radka ·tûpánová.
„Informace o ‰kodlivinách vypou‰tû-
n˘ch spalovnou nebezpeãn˘ch odpadÛ
ve Vy‰kovû jsou totiÏ dokonce i pro
obyvatele Vy‰kova stûÏí dostupné. I pfies
prohlá‰ení spoleãnosti na jejích interne-
tov˘ch stránkách reaguje Ekotermex  na
Ïádosti obãanÛ odmítavû s odÛvodnû-
ním, Ïe nemá ãas vûnovat se jednotli-
v˘m Ïádostem obãanÛ. Museli jsme
proto vycházet z informací poskytnu-
t˘ch na základû Ïádostí o informace
adresovan˘ch âeské inspekci Ïivotního
prostfiedí,“ uvedla ·tûpánová.

Zpracovatelé nemûli k dispozici
aktuální data, takÏe museli vycházet
z mûfiení z roku 2001. Spalovna Ekoter-
mex Vy‰kov podle tûchto dat pfiesahuje
na v‰ech tfiech jednotkách limit pro dio-
xiny v koufiov˘ch plynech spaloven
odpadÛ, platn˘ od 1. ledna 2003. A to
mnohonásobnû.  

BohuÏel na Ïádosti o informace od
vefiejnosti spalovna nereaguje ani co se
t˘ãe sdûlení, jak míní sniÏovat emise
‰kodlivin do ovzdu‰í. Nicménû z namû-
fien˘ch dat je patrné, Ïe Ekotermex Vy‰-
kov mûl jiÏ od roku 2000, kdy byl do
ãeské legislativy zaveden emisní limit

pro dioxiny, plánovat dovybavení spa-
lovny dioxinov˘m filtrem.

A jak je na tom Ekotermex ve srov-
nání s ostatními spalovnami z hlediska
emisí dioxinÛ? Technologická ãást
dodaná firmou Kettenbauer byla v roce
2000 jedenáctá nejhor‰í, v roce 1999
nejhor‰í a v roce 2001 ‰está nejhor‰í.
Hoval GG 24 byla v roce 2001 jedenác-
tá nejhor‰í. Muflovací pec MP 150 mûla
ãtvrtou nejvy‰‰í koncentraci dioxinÛ
namûfienou v roce 2001 u ãesk˘ch spa-
loven odpadÛ. Z hlediska celkového
mnoÏství produkovan˘ch dioxinÛ pak
byla spalovna jako celek osmá nejhor‰í
v âeské republice (viz tabulka). 

Nelze se tedy divit, Ïe celkov˘ závûr
studie není pro vy‰kovskou spalovnu
nijak povzbudiv .̆ Pí‰e se v nûm doslova:
„I pfies neúplnost dostupn˘ch dat lze
konstatovat, Ïe spalovna Ekotermex

Vy‰kov patfií mezi nejhor‰í zafiízení
svého druhu v âeské republice. Nepo-
chybnû patfií také k v˘znamn˘m zdro-
jÛm zneãi‰tûní ovzdu‰í Vy‰kova a okolí,

obzvlá‰tû perzistentními organick˘mi
látkami (tedy dioxiny a látkami s podob-
n˘m efektem).“

Marek Jehliãka

PODLE STUDIE ARNIKY PAT¤Í SPALOVNA
VE VY·KOVù MEZI NEJHOR·Í V ZEMI

Sdružení Arnika zveřejnilo
studii o spalovně nebezpeč-
ných odpadů ve Vyškově,
která patří mezi tzv. velké
zdroje znečišťování ovzduší.
Jejím provozovatelem je spo-
lečnost Ekotermex, a.s. Vyš-
kov a vznikla v roce 1991.
Areál spalovny se nachází
v rozšířené průmyslové oblas-
ti na okraji Vyškova směrem
k obci Pustiměř. Kapacita spa-
lovny je 2900 t odpadu za rok.
Studii zpracovali RNDr. Jind-
řich Petrlík, vedoucí programu
Toxické látky a odpady Arni-
ky, a Radka Štěpánová,
vedoucí Arniky Vyškov.

UU  ppřříílleežžiittoossttii  mezinárodního Dne alternativ ke spalovnám označila Arnika vyškovskou spa-
lovnu nápisem „POZOR! Zde se mohou vyskytovat ve zvýšeném množství látky, které jsou
rakovinotvorné a poškozují imunitní systém.“                     Foto Arnika: Radka Štěpánová
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EKOKOMBEK s.r.o., České Budějovice
EKOTERMEX, Vyškov, Hoval GG24

LZ-Draslovka,Kolín
Léčiva a.s., Praha

Motorpal a.s., Jihlava
Okr. Nemocnice Znojmo

Aliachem o.z. Synthesia, Pardubice
Safina a.s., Vestec

Spalovna odpadu Plzeň s.r.o.
MEGAWASTE s.r.o., Prostějov

Termizo a.s., Liberec
Okr. nemocnice Vsetín

Nemocnice s pol., Uherské Hradiště
Mogul servis, Kolín
FN Hradec Králové

VOP 025, Šenov u Nového Jičína
Nemocnice Ústí nad Orlicí
Nemocnice Mladá Boleslav

Spolek pro chem. a hut. výr, Ústí n.L.

c (ngTEQ/m3)
koncentrace 

v kouřových plynech
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0,026
0,02
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0,0073
0

0,006
0,0078
0,003
0,003
0,005
0,0059
0,002
0,0049
0,0007
0,0011
0,0039
0,0023
0,0006
0,0006
0,0039
0,0685
0,0005
0,0016
0,016
0,0008
0,0005
0,0037
0,0004
0,0002
0,001
0,002

Spalovna odpadů:

EMSEKO s.r.o., Zlín
Rumpold s.r.o., Strakonice

ELO HK s.r.o., Hradec Králové
ŽDB a.s., Bohumín
Nemocnice Liberec

IKEM. Praha
EKOBANO s.r.o., Žatec

NsP Kadaň
Hamzova dětská léčebna Luže

ESMO Mohelnice s.r.o., Mohelnice
Nemocnice Břeclav

DESTRA Co., spol. s r.o.
SPO VP, Frýdek-Místek
IGTT a.s., Otrokovice

Státní oblastní nemocnice Trutnov
Sporten a.s., Nové Město n. M.

Farmak a.s., Olomouc
SAKO, Brno

Orlické nemocnice, Rychnov nad Kněžnou
ZKL, Klášterec nad Ohří

DEZA a.s., Val. Mez.
Nemocnice Pardubice

FN Plzeň
Spal. vl. kalů Biocel a.s., Paskov

MUS a.s., Most
Knoflíkářský průmysl a.s., Žirovnice

ERS s.r.o., Ostrava
Aliachem a.s. MCHZ o.z., Ostrava

Srovnání spaloven odpadÛ v âeské republice podle emisí dioxinÛ v roce 2001. Prvních deset nejhor‰ích spalo-
ven je zv˘raznûno tuãnû, na konci tabulky jsou zelenû zv˘raznûny spalovny s niÏ‰ími namûfien˘mi koncentracemi neÏ je
stanoven˘ emisní limit. Zdroj dat: âIÎP.



DÛleÏité je, zda se jedná o skuteã-
nû masivní kácení nebo o poraÏení
jednotliv˘ch stromÛ, které napfií-
klad stíní lidem pfied okny. Doporu-
ãujeme zajít na radnici a zeptat se na
dÛvod kácení. Nechce-li se s vámi
nikdo bavit, nezb˘vá neÏ písemnû
podat Ïádost o informaci, na kterou
vám musí úfiedníci odpovûdût do 30
dnÛ. To je ov‰em dlouhá doba

a mezitím mohou b˘t v‰echny stro-
my pokáceny. TakÏe co dûlat jiného?

Jednodu‰‰í situaci máte, jedná-li
se o kácení ve vegetaãním období,
tedy jsou-li uÏ stromy olistûné.
K takov˘m zásahÛm musí b˘t
opravdu váÏn˘ dÛvod, takÏe nic
nezkazíte tím, podáte-li podnût
âeské inspekci Ïivotního prostfie-

P¤ED NA·ÍM DOMEM SE KÁCÍ
– CO MÁM DùLAT?
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V kauze „dé trojky“ pak do‰lo
k dal‰ímu v˘voji dne 11. záfií, kdy
byl po dlouhém oãekávání zvefiej-
nûn koncept územního plánu vel-
kého územního celku okresu
Bene‰ov. Stalo se tak rok a ãtvrt
po pÛvodnû plánovaném termí-
nu. PfiestoÏe v‰ak bylo zvefiejnûní
dokumentu o takto dlouhou dobu
posunuto, první zprávy naznaãu-
jí, Ïe krajsk˘m hejtmanem Pet-
rem Bendlem slibované rovno-

cennné zahrnutí alternativní
varianty nebylo dodrÏeno. Vefiej-
nost má teì ãas na seznámení se
s pfiedloÏen˘m materiálem. Dne
11. listopadu probûhnou v Bene-
‰ovû dvû vefiejná projednání
dokumentu a pak pobûÏí mûsíãní
lhÛta na podávání pfiipomínek,

námitek a stanovisek. Ve vztahu
k osudu dálnice D3 jiÏnû od
Prahy se jedná o klíãov˘ doku-
ment – kraj‰tí zastupitelé jeho
schvalováním budou rozhodovat
o tom, zda se mezi Prahou
a Táborem bude stavût dálnice ãi
rychlostní silnice a kudy nová

komunikace povede. Zprávy
z krajského zastupitelstva proza-
tím vyznívají ve prospûch dálni-
ce.

Zatímco kraj‰tí zastupitelé
pochází z rÛzn˘ch koutÛ stfiedo-
ãeského kraje a vût‰ina z nich pro-
blematiku trasování dálnice D3
nezná z vlastní zku‰enosti, místní
politici zastávají témûfi jednotn˘
názor – dálnici tu nechceme.
Poãátkem ãervence se fiady odpÛr-
cÛ D3 roz‰ífiily o dal‰í obec.
Zastupitelé Jesenice, dlouholetého
zastánce plánované dálnice D3,
odhlasovali zmûnu postoje obce
a vyjádfiili svÛj nesouhlas s v˘stav-
bou dálnice D3. 

Poãátkem ãervence probûhlo
pfiipomínkování posouzení vlivu
stavby rychlostní silnice R3
v úseku âeské Budûjovice – hrani-
ce s Rakouskem na Ïivotní pro-
stfiedí. Aãkoliv zpracovatel doku-
mentace potvrzuje to, Ïe nová
komunikace má b˘t vedena v hod-
notné krajinû, kterou po‰kodí,
pfiesto doporuãuje stavbu k reali-
zaci. Jihoãeské organizace Calla,
Jihoãeské matky a Hnutí Duha
âeské Budûjovice proto materiál
kritizovaly jako nepfiesvûdãiv .̆
Upozornily téÏ na to, Ïe vzhledem
k pfieshraniãním vlivÛm by se
k zámûru mûli mít moÏnost vyjád-
fiit téÏ rakou‰tí obyvatelé.

Ing. Petr Hrdina

CYKLISTÉ A UMùLCI
BOJOVALI PROTI
DÁLNICI D3

V sobotu 21. června probě-
hl druhý ročník cyklojízdy
Posázavím po trase pláno-
vané dálnice D3. Startovalo
se opět z Jílového u Prahy
a zhruba 25 kilometrů dlou-
há jízda byla zakončena na
fotbalovém stadionu ve
Václavicích. Tam také
následoval odpolední a ve-
černí program – vystoupení
Jiřího Dědečka, autorské
čtení Michala Viewegha
a koncert táborské skupiny
Starý psi a mladé kočky.
Akce, kterou organizovalo
Sdružení za občanskou
činorodost (SzaOČ) z Prahy
ve spolupráci s místními
sdruženími, se zúčastnilo
přibližně padesát cyklistů.

Po protestech stovek občanů a jednání členů ostravské
pobočky Arniky zastavila na sklonku loňského roku Česká
inspekce životního prostředí kácení stromů na Havlíčko-
vě náměstí, v jednom z největších porubských parků.
Odhalila závažné chyby v projektu a dokonce porušení
zákona o ochraně přírody. Radnice dostala za úkol
nechat projekt přepracovat a projednat jej s veřejností.
Podle našich informací tak radnice učinila a chystá veřej-
né projednávání projektu. Zní to jako pohádka s dobrým
koncem. Předcházelo mu ale úmorné vyjednávání
a někdy i ostrá výměna názorů. Co tedy můžete udělat,
kácí-li někdo ve vašem okolí stromy a vám připadá, že je
to bezdůvodné a nesmyslné?

ZZaassttáávvkkaa  nněěkkoolliikkaa  úúččaassttnnííkkůů  cyklojízdy v obci Lešany.                                  Foto: Petr Rybář

iilluussttrraaččnníí  ffoottoo Foto: archiv 

dí. Ta mÛÏe kácení pozastavit
a pro‰etfiit jeho dÛvody. Pokud se
jedná o rozsáhlej‰í kácení, trvejte
na tom, Ïe chcete, aby byl projekt
projednán s obyvateli, ktefií
v lokalitû Ïijí. Jedinû tak budete
mít moÏnost do projektu zasáh-
nout. ObraÈte se na sdruÏení,
které ve va‰em mûstû pÛsobí.
MoÏná zjistíte, Ïe o problému ví
a má moÏnost do jeho fie‰ení vstu-
povat – je úãastníkem správního
fiízení. Pokud tomu tak není,
nezoufejte a pfiihlaste se pod hla-

viãkou obãanského sdruÏení nyní
– i kdyÏ se vám tfieba nepodafií
zabránit kácení teì, mÛÏe se vám
do budoucna podafiit zabránit
dal‰ím ‰kodám. 

Témûfi vÏdy se dá nûco podnik-
nout. Pokud pfiesto nevidíte ze
své situace v˘chodisko a máte
dojem, Ïe na‰e doporuãení jsou
pfiíli‰ vágní a sami si s problémem
neporadíte, obraÈte se na na‰e
Centrum pro podporu obãanÛ. 

Lenka DaÀhelová
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AArrnniikkaa  DDěěččíínn

Dûãín oÏil 
cyklokarnevalem 

Pfies osmdesát lidí se v pátek 
19. záfií se‰lo na Masarykovû námûstí
v Dûãínû, kde byl krátce po 16. hodi-
nû zahájen proslovem „principála“
dûãínsk˘ Cyklokarneval. Leto‰ní akci
pfiipravilo sdruÏení Arnika ve spolu-
práci s Dûãínskou koalicí pro cyklis-
tickou a pû‰í dopravu.

„Chceme touto akcí podpofiit
leto‰ní roãník Dne bez aut“, vysvût-
lil Kamil Repe‰ z Arniky a dodal:
„Hlavním cílem dne‰ního Cyklo-
karnevalu je poukázat na fakt, Ïe
jsou práva chodcÛ a cyklistÛ ãasto
ignorována a odsouvána do pozadí.“

Krátce po 16. hodinû se lidé,
povût‰inou v karnevalov˘ch mas-
kách, vydali organizovan˘m prÛvo-
dem pfies mûsto. Cyklisté jeli podle
pfiedpisÛ po silnici a chodci ‰li
s transparenty po chodníku. Za

zvuku pí‰Èalek, africk˘ch bubínkÛ
a rÛzn˘ch chfiestidel se pfiesouval
dosti viditeln˘ zástup na druhou
stranu do Podmokel. Vût‰ina nezú-
ãastnûn˘ch kolemjdoucích podpo-
rovala prÛvod máváním i slovnû. 

„V˘jimkou byl fiidiã tmavého
Mercedesu 1A35394, kter˘ do nás
na znaãeném pfiechodu na Labském
nábfieÏí agresivnû najel. Na‰tûstí se
nikomu nic nestalo“, uvedl jeden
z organizátorÛ akce. 

Cyklistick˘ a pû‰í prÛvod ukonãil
svou pouÈ na Husovû námûstí, kde
si „principál“ vzal poslední slovo
a rozlouãil se s pfiítomn˘mi pfiáním,
Ïe se v‰ichni, a v je‰tû vût‰ím poãtu
setkají na pfií‰tím roãníku Dne bez
aut. „Tato akce se mi moc líbila
a myslím si, Ïe Dûãín nic podobné-
ho je‰tû nezaÏil“, fiekla úãastnice
prÛvodu Hanka Pacinová z Matefi-
ského centra Bûlásek.  

Kamil Repe‰

AArrnniikkaa  OOssttrraavvaa    

Arnika pofiádala 
Biojarmark NATURA 2000

Vefiejn˘ Biojarmark Natura se
uskuteãnil na nádvofií Stfiední zemû-
dûlské ‰koly v âeském Tû‰ínû v pá-
tek 10. fiíjna. Pofiádalo ho obãanské
sdruÏení Arnika Ostrava spolu se
Stfiední zemûdûlskou ‰kolou a za
v˘razné podpory Svazu eko-
logick˘ch zemûdûlcÛ PRO-BIO. Na
jarmarku mohli zemûdûlci hospoda-
fiící ekologick˘m zpÛsobem, tj. zpÛ-
sobem ‰etrn˘m pfiírodû, pfiedvést své
v˘pûstky ãi rÛzné polotovary.

Cel˘ projekt byl zamûfien na
‰irokou laickou vefiejnost, zejména
pak mládeÏ.  Zúãastnila se ho celá
fiada vybran˘ch ÏákÛ a studentÛ
základních a stfiedních ‰kol v âes-
kém Tû‰ínû a okolí. Mimo to
pozvání pfiijaly také dvû Stfiední
zemûdûlské ‰koly z Polska a jedna
ze Slovenska. Dûti si mohly cel˘
den hrát a soutûÏit v téma-
ticky zamûfien˘ch disciplínách.
V˘herce ãekala skvûlá odmûna –
projíÏìka na koni ãi v traktoru.

Náv‰tûvníci se mohli zúãastnit
i prezentace soustavy evropsk˘ch
chránûn˘ch území NATURA
2000. âekaly je informaãní pane-
ly, informaãní materiály a své
názory mohli vyjádfiit v diskuzi.
Naplnil se tak i jeden z hlavních
cílÛ Biojarmarku – umoÏnit ‰iro-
ké vefiejnosti blíÏe se seznámit
s tímto zajímav˘m a dÛleÏit˘m
projektem.

„Obãanské sdruÏení Arnika má
zájem ukázat spoluobãanÛm, Ïe
ochrana pfiírody nemusí b˘t vÏdy
nutnû spojena pouze se zákazy,
pfiíkazy, nafiízeními a omezeními.
Chceme, aby si vefiejnost uvûdo-
mila, Ïe je to projekt pro nû a pfie-
dev‰ím pro budoucí generace.
Majitelé pozemkÛ, zemûdûlci hos-
podafiící v oblasti, obyvatelé na
dotãeném území i bûÏní obãané se
na Biojarmarku mohli dozvûdût,
co bude NATURA 2000 zname-
nat pfiímo pro nû,“ uvedla vedou-
cí ostravské Arniky Lenka DaÀhe-
lová.

Ing. Jan.Hartl, CSc.

AArrnniikkaa  ČČeesskkéé  BBuudděějjoovviiccee

Jihoãe‰tí zastupitelé
odmítli doplnit 

koncepci

Jihoãesk˘ kraj se bude muset
zfiejmû obejít bez odpadové
koncepce. Krajské zastupitel-
stvo ji totiÏ jiÏ podruhé zamítlo.
Jihoãe‰i odmítli doplnit Kraj-
skou koncepci odpadového hos-
podáfiství o kontroverzní „Eko-
nomické hodnocení systémÛ
nakládání s komunálním odpa-
dem“. Zastupitelé tak uãinili
poté, co je sdruÏení Arnika
varovalo, Ïe tato ãást odpadové
koncepce je v rozporu s Plánem
odpadového hospodáfiství
(POH) âR, kter˘ letos schválila
vláda.

„Hlavní rozpor se t˘kal míry
recyklace. V pfiedkládaném
doplnûní Krajské koncepce
odpadového hospodáfiství Jiho-
ãeského kraje je vyhodnocena
varianta s tfiídûním 51% komu-
nálního odpadu do roku 2010
jako nevyhovující. V ostatních
dvou variantách (spalování, vyu-
Ïití MBÚ technologie) se poãítá
s 27-30% mírou materiálového
vyuÏití komunálního odpadu.
Závazná ãást PO âR v‰ak ukládá
dosaÏení 50% míry materiálové-
ho vyuÏití komunálního odpadu
do roku 2010. Pfiedkládané
Doplnûní je proto v rozporu se
Závaznou ãástí POH âR,“
uvedla vedoucí ãeskobudûjovic-
ké Arniky MUDr. Vûra Horská.

Marek Jehliãka 

CCyykkllookkaarrnneevvaalleemm  a průvodem městem podpořila děčínská pobočka Arniky Den bez
aut.                                                                           Foto Arnika: Miloslav Kliment
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